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Executive Summary
The CEDRE conference provided yet another opportunity for
Lebanon to spur investment in its heavily strained infrastructure.
The Government of Lebanon managed to secure pledges worth 
$11 billion in return for the implementation of a structural reform
program. Yet, the inability of the government to uphold reform
promises made at past donor conferences raises serious questions
regarding its credibility in undertaking reform. Looking at the
Paris III conference, this policy brief maps out promised reform
measures and examines the quality of progress reporting by the
government. We demonstrate how limited the success of the reform
program was, as less than one-quarter of it was implemented at
the end of the reporting period. The quality of reporting was 
exceptionally low and served as a means by which the government
diluted accountability. To avoid the same fate, the government
must be pressured by domestic actors as well as the international
community to properly and accurately report its progress in order
to ensure that promised reforms made at the CEDRE conference
will be implemented. 
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Introduction
On 6 April 2018, the international donor community convened in Paris for the
‘CEDRE’ Conference to support Lebanon in its efforts to tackle lingering
economic challenges the country faces. The Government of Lebanon presented
the largest investment program in the country's history to improve its
deteriorated and heavily strained infrastructure, for which it received some
$11 billion in pledges. In return for support, the government is expected to
undertake reforms.

This conference is not the first occasion on which the government has
sought international support to address its economic challenges. The CEDRE
conference (or Paris IV) is already the fourth such meeting, following Paris I
(2001), Paris II (2002), and Paris III (2007). On these occasions, a broad
range of international donors and institutions pledged significant amounts
for budgetary support and direct infrastructure investment to ensure macro-
economic stability and spur economic growth.

As in past conferences, the disbursement of $11 billion in loan pledges
made during the CEDRE conference is tied to the successful implementation
of a reform program. To ensure the disbursement of funds, the government is
expected to monitor, track, and report on the reform progress to the donor
community as well as to its citizens. However, given its record of implementing
structural reform, the government might face serious challenges in transparently
implementing the CEDRE reform program. 

This policy brief examines the extent to which the government implemented
the Paris III reform agenda and reported on its achievements and failures. In
doing so, we review all eleven progress reports of the Paris III reform agenda
published by the Ministry of Finance from January 2007 to December 2009.
We quantify the implementation status of the agenda and examine the
government's track record in reporting and monitoring its progress. The brief
aims to inform donors, the government, and civil society about measures to
avoid repeating past mistakes.

A brief snapshot of Paris III
The Paris III conference, held on 25 January 2007, convened thirty-eight
donor countries and seven regional and international institutions that pledged
a total amount of $7.6 billion, of which about 50% has been disbursed to date.1

In return, the government committed to a wide ranging reform program—from
far-reaching institutional reforms such as privatization, fiscal adjustment,
and pension reform, to formulating strategy documents and administrative
measures. These reforms were aimed at alleviating Lebanon’s debt burden,
enhancing revenues, and inducing growth-enhancing structural reform. How-
ever, the reform program focused little on improving the capacity of social
programs, such as social security and health care.

1
It is noteworthy that the 
reported number of countries
and institutions attending
the conference is inconsistent
across reports, sometimes
within the same document.
Moreover, the pledged
amounts per donor country
reported in the progress 
reports deviates from the
amount reported in the 
conference document. These 
inconsistencies hint at the
low quality of progress 
reporting, as discussed below. 
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The full reform program is outlined in the first progress report and
comprises 117 reform items, divided into two parts and nine focus areas. The
first part was a fiscal adjustment program aimed at reversing ‘debt dynamics’
and placing ‘the debt-to-GDP ratio on a downward path by reducing interest
payments, and creating strong incentives for private sector productive
investment [sic].’2 The fiscal adjustment program includes both expenditure
and revenue measures, such as tax increases (VAT in particular) or a reduction
of transfers to Electricité du Liban. The second part consisted of ‘Structural
Reform Measures’ in seven focus areas: Structural Fiscal Measures, Debt
Management, Privatization Programs, Social Sector Reform, Social Security and
Pension Reform, Growth Enhancing Structural Reform, and Program Oversight,
Implementation and Monitoring. 

Fiscal reforms at the core of the program
Reviewing the distribution of reform measures across focus areas reveals that
fiscal measures constituted the core of the program (figure 1). While 55% of
all reform items address fiscal measures and privatization, all ‘social sector
reforms’ combined—comprising reform items from healthcare to pensions and
education—constitute some 20% of all reform items. 

Figure 1

Share of reform items per category

2
First Progress Report, p.19.

Source Ministry of Finance, First Progress Report.
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Tracking the reported status of each reform item across the eleven reports
reveals that the success of the reform program was limited and varied
significantly per reform area. Less than one-quarter of the reform program—
26 out of 117 items—was implemented (figure 2). About one-third of all
items were launched but not completed by December 2009. 

Figure 2

Share of implemented, initiated, and non-implemented reforms on the
Paris III Reform Agenda 

The most successful reform areas relate to fiscal measures, in particular,
revenue enhancement (figure 3). For instance, the government managed to
reorganize tax collection by establishing new and strengthening existing
services in satellite offices and improving revenue collection. However, the
government failed to implement reforms related to privatization or debt
management. Moreover, the government was comparably more successful in the
social sector since most reform measures had comparably low requirements—
such as the drafting of reports and the establishment of committees—which
have little to no immediate effect on public welfare.3

Most notably, the only reform item related to program oversight and
monitoring was not implemented. This reform was aimed at establishing an
‘Oversight Committee’ from ‘representatives of key government agencies and
donors to oversee the implementation of proposed reforms and to ensure
proper monitoring of the various measures of the program.’4 As discussed
below, the failure to act on measures that ensure project oversight, particularly
the inclusion of external donors, reduced transparency and allowed the
government to dilute accountability. 

4

3
See LCPS Policy Brief 'CEDRE
Reform Program: Learning
from Paris III' for a detailed
review of institutional 
requirements of the Paris III
reform agenda.

4
First Progress Report, p. 24.
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Beyond Reporting 
Comprehensive reporting and monitoring of reform progress is essential for
transparency vis-à-vis both the international community and a country’s
constituencies. Accurate and transparent reporting thereby increases the extent
to which governments can be held accountable for successes and failures.
Conversely, selective or scant reporting can be used to induce misleading
perceptions about progress, priorities, project ownership, and spending patterns.

In the aftermath of Paris III, reporting constituted a means by which the
government diffused and diluted accountability for its reform obligations. At
the outset, progress reporting appeared to be comprehensive and proactive:
The Ministry of Finance published a progress report every three to four
months with the help of a private consulting firm. These reports track both
the pledges and disbursements made by each donor country as well as the
status of reform implementation per focus area. 

However, reporting for the Paris III reform measures can be described as
unsystematic at best. Despite expansive and frequent progress reports, tracking
the status of reform efforts over the reporting period proves difficult. While the
first progress report lists the reform commitments by focus area, subsequent
reports do not systematically elaborate on the progress of each reform item.
Instead, the reports selectively focus on successful reform areas and those that
have required longer timeframes to be implemented or elaborated on. 

Figure 3

Reform status to reform area
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In fact, out of the ninety-one unimplemented measures throughout the
two-year reporting period, only twenty-one were tracked and reported in the
last progress report. Seventy reform items that were not implemented were
simply dropped from the reporting scheme over time. Thirty-seven of these
seventy reform items already dropped out of the second progress report and
were never mentioned in subsequent reports (figure 4). One such measure
included the establishment of the aforementioned ‘Oversight Committee’
under the auspices of the prime minister, which was designed to ensure
comprehensive and participatory oversight and monitoring of the reform
program. Moreover, all non-implemented reform items related to social security
and pension reforms and about half of the pledges under the privatization
program were dropped after the initial document.

Beginning with the third progress report, another thirty-three measures
were gradually dropped over the following reporting period. An additional
four measures were dropped from the third progress report, another three
measures were dropped from the fifth and sixth progress report, two measures
were left out of the eighth progress report, six measures were dropped from
the ninth report, three measures were not mentioned in the tenth report,
and twelve measures dropped out of the eleventh progress report. Only
twenty-one of the reform items that were not implemented continued to be
reported in the last progress report. 

Neglecting the reporting of such large numbers of essential items of the
reform program reflects the low level of commitment on the side of the
government to fully implement the reform program. Such little attention paid
toward social sector reforms is particularly worrisome given its relative
underrepresentation in the reform program. 

Figure 4

Number of non-implemented reform items dropped per progress report
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Policy Recommendations
Reporting and monitoring provide means to steer the attention of the public
and international donors toward developments favorable to the government.
Reporting during the Paris III reform program was highly selective, unsys-
tematic, and misleading. While the government only managed to implement
22% of the reform agenda by 2009, the progress reports not only highlighted
relatively successful reform areas, but dropped and neglected areas that
showed little or no progress. Almost 40% of those items that could not be
implemented remain officially unaccounted for and have not been mentioned
in subsequent progress reports. Nevertheless, the international community
disbursed disproportionately more funds than the reform progress would have
justified.

These numbers reflect the limited capacity or commitment of the government
to act on its obligations under a reform program. To increase the likelihood
of success of the CEDRE Conference, political pressure needs to be maintained
to justify further international donor contributions. Transparent reporting is
an essential means to this end. 

This brief concludes with two policy recommendations that aim to increase
transparency and government accountability, and thereby promote the
successful implementation of the reform program.

Make Systematic Reporting Schemes Part of Conference
Agreements
The Paris III progress reports appear to have been subject to limited oversight
by the international community, who could have pressed for more accurate
tracking of contentious reform items. The failure to establish an oversight
committee—which was slated to be headed by the prime minister and repre-
sentatives of key donors—could have helped oversee the implementation of
reforms. The absence of such an oversight body facilitated inaccurate and
selective reporting as a means to dilute accountability over contentious
reforms and allowed the government to oversell its limited successes.

A systematic and comprehensive reporting scheme should be part of
the conference agreement itself. Donor countries along with independent
domestic actors should develop and insist on a reporting scheme that requires
the reporting of unsuccessful or not-yet started reform items. That way, donor
countries, as well as civil society, can articulate political pressure and hold
specific agencies and ministries accountable for inaction or diverted attention. 

Increase International Oversight and Participation in
Reporting
The international community appeared to show little interest in overseeing
the reform progress. Among others, the Ministry of Finance stopped preparing
progress reports in December 2009, although the initial document indicates
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implementation timeframes until 2011. And while the government managed
to implement some 22% of all initially pledged reform items, the donor
community disbursed more than half of its pledged contributions. Neverthe-
less, on several occasions, reporting teams admitted that complete information
on disbursements by donors was not available,5 which hints at insufficient
coordination between reporting teams, donor countries, and the government. 

The international donor community needs to provide the institutional
resources for monitoring the progress of reform commitments in order to
strengthen ownership and ensure transparency. Donors must only disburse
their pledges in return for completion of reforms that benefit the Lebanese
people.

8
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 يذيفنت صخّلم
هتينب يف رامثتسلاا زيفحتل نانبلل ةديدج ةصرف رديس رمتؤم حاتأ
تغلب تادهّعت نيمأت يف  ةيّنانبللا ةموكحلا تحجنو .ةكلاهتملا ةيّتحتلا

زجع نّأ لاّإ .يلكيه يّحلاصإ جمانرب ذيفنت لباقم رلاود رايلم١١ اهتميق
تارمتؤم يف اهتعطَقَ يتلّا ةيّحلاصلإا دوعولاب ءافيلإا نع ةموكحلا
يف اهتيّقادصمب لصتّت ةيدّج تلاؤاست حرطي ةقباسلا نيحناملا
مسرل ،٣ -سيراب رمتؤم صخّلملا اذه ضرعتسي .حلاصلإاب مازتللاا
نع غلابلإا ةيّعون يف رظنللو ،ةدوعوملا ةيّحلاصلإا تاءارجلإا ةطيرخ
.ةموكحلا هب علطضت يذلّا مدّقتلا
نّأ ذإ ،يحلاصلإا جمانربلا هققّح يذلّا حاجنلا ةيّدودحم ىدم انل نيبتي
.غلابلإا ةدّم ءاضقنا دنع ذَِّفن دق ناك يحلاصلإا عورشملا عبر نم لّقأ
ةليسو تلكّشو ،ةياغلل ةيّندتم تناك غلابلإا ةدوج نّإف ،كلذ ىلإ
نأ دّب لا ،هسفن ريصملا بنجتل .ةلءاسملا عييمتل ةموكحلا اهتلمعتسا
ىلع طغضلا ىلإ يلودلا عمتجملا امك ةيّلحملا ةلعافلا تاهجلا دمعت
ذيفنت نامضل قيقدو مئلام وحن ىلع اهمدّقت نع غلابلإا ةيغب ةموكحلا
.رديس رمتؤم يف ةدوعوملا تاحلاصلإا

باتّكلا نع
ينانبللا زكرملا ريدم وه هللاطع يماس

ىلع اًيلاح فرشي وه .تاساردلل
ةيعامتجلاا ةيوهلا لوح تاسارد ةدع
ةيسايسلا ةكراشملاو ،بابشلل
ةيفئاطلاو ،يباختنلاا كولسلاو
تايدلبلا رودو ، ةيعامتجلااو ةيسايسلا

وه .نيئجلالا ةمزأ عم لماعتلا يف
ةيلحملا تاطلسلا باتكل كراشم ررحم
ةيزكرملالا مييقت :ةماعلا تامدخلاو
،برح ىنم عم) يبرعلا ملاعلا يف
باتكل كراشم ررحم ،(5١٠٢ ،توريب
ةقاطلا :نانبل يف طفنلا لبقتسم
عم) يداصتقلاا ومنلاو ةسايسلاو
،(٨١٠٢ ،سيروت يب يآ ،حوتف ماسب
يباينلا سلجملا باتكل كراشم ررحمو
ديدمتلا نيب :7١٠٢-9٠٠٢ ينانبللا
ةداعتسلا قيرط ةطراخ .غيرفتلاو
يباقرلاو يعيرشتلا هيرودل سلجملا
.(٨١٠٢ ،توريب ،عجعج ةليان عم)
يف هاروتكد بلاط تلامهم رينم
،يتيس نلبد ةعماج يف داصتقلاا
مكحلا مسق يف ليمز وهو .ادنلريأ

يف رئاز ثحابو ،درافراه ةعماج يف
ةماعلا تاسايسلل سراف ماصع دهعم
ةعماجلا يف ةيلودلا نوؤشلاو
هاروتكد ليمزو توريب يف ةيكيرملأا
زكرت.تاساردلل ينانبللا زكرملا ىدل
يسايسلا داصتقلاا ىلع هثاحبأ
.نانبلو طسولأا قرشلا يف حلاصلإل
ةيداصتقلاا ةنجللا ىدل راشتسم وهو
(اوكسلإا) ايسآ برغ لودل ةيعامتجلااو
داصتقلاا ىلع هلمع زكري ثيح
صاخلا عاطقلا ةيمنتل يسايسلا

لامشو طسولأا قرشلا ةقطنم يف
ةزاجإ ىلع لصاح وهو .ايقيرفأ
ةيلودلا ةرادلإا يف ريتسجاملا
ةسدنهلا يف سويرولاكب يتداهشو
.ىقيسوملا ءادأو

زكرملا يف ثحاب بيغز يماس
ىلع لصاح وهو .تاساردلل ينانبللا
ةماعلا ةسايسلا يف ريتسجاملا ةجرد
.ةدحتملا ةكلمملاب غنيدير ةعماج نم
تاساردلل ينانبللا زكرملا يف هلمع زكري
ةسايسلا ىلع ىلولأا ةجردلاب
نيحناملا تارمتؤم اًديدحتو ،ةينانبللا
ةريخلأا ةيناملربلا تاباختنلااو نييلودلا

يف اًقباس لمع دقو .دلابلا يف
ةعماجلا يف ةيثحب عيراشم ةدع
ةعومجم يطغت توريب يف ةيكريملأا

نيئجلالا كلذ يف امب اياضقلا نم
.ةحصلا تايداصتقاو نيينيطسلفلا

تاساردلل ينانبللا زكرملا
The Lebanese Center
for Policy StudiesLCPSةماع ةسايس صخلم

٣٣ مقر ددعلا٨١٠٢ يناثلا نيرشث

عضول :’رديس‘ رمتؤم
ةكسامتمغلابإ ةيّلآ

بيغز يماس ،تلامهم رينم ،هللاطع يماس

معدب اذه ةسايسلا صخّلم زجنأ
ءارلآا. .نانبل يف ادنك ةرافس نم
ةرورضلاب سكعت لا هيف ةدراولا
.ةحناملا ةهجلا رظن ةهجو
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 ةمدقملا
نويلودلا نوحناملا هرضحو سيراب يف’رديس رمتؤم‘ دقعنا ،٨١٠٢ ناسين6 يف
ذنم دلبلا اههجاوي يتلّا ةيّداصتقلاا تايدحتلا عفر ليبس يف نانبلل معدلا ميدقتل
،دلبلا خيرات يف مخضلأا نم وه اًـيّرامثتسا اجًمانرب ةيّنانبللا ةموكحلا تمدّقو .نمز
تادهعت هساسأ ىلع تدصح ةكلاهتملاو ةروهدتملا ةيّتحتلا هتينب نيسحتل كلذو
ذيفنتب مزتلت نأ ةموكحلا نم عقّوتيُ ،معدلا اذه لباقمو .رلاود رايلم١١ ةميقب
  .تاحلاصلإا

ةجلاعمل يلودلا معدلا ةموكحلا اهيف سمتلت ةبسانم لوّأ رمتؤملا اذه سيل
نم عبارلا عامتجلاا وه (4-سيراب) رديس رمتؤم نّأ عقاولاو .ةيّداصتقلاا تايدحتلا
٢-سيرابو ،(١٠٠٢)١-سيراب مساب رثكأ تفرعُ ةيضاملا ثلاثلا تاعامتجلااف .هعون
نم ةعساو ةفئاط تدهّعت ،تارمتؤملا هذه للاخ .(7٠٠٢)٣-سيرابو ،(٢٠٠٢)
معدو ةنزاوملا معدل ةريبك غلابم ميدقتب ةيّلودلا تاسسّؤملاو ةحناملا تاهجلا
يلّكلا يداصتقلاا رارقتسلاا نامضل ةيّتحتلا ةينبلا يف ةرشابملا تارامثتسلاا
.يداصتقلاا وّمنلا زيفحتو

تادّهعت فرص طبر مّت ،ةقباسلا تارمتؤملا ىلإ ةبسنلاب لاحلا يه امكو
.يحلاصلإا جمانربلل حجانلا ذيفنتلاب رديس رمتؤم للاخ رلاود رايلم١١ ةغلابلا ضورقلا
نأو ،حلاصلإا مدّقت دصرت نأ اهنم عقّوتيُ ،لاوملأا فرص ةموكحلا نمضت ىتّحو
اهلجس ةعجارم دنع ،نكلو .اهينطاومل امك يلودلا عمتجملل هنع غلبت نأو ،هبقعتت
ةيّدج تايدّحت هجاوت دق ةموكحلا نّأ حضّتي ،يوينبلا حلاصلإا ذيفنت يف قباسلا

 .يحلاصلإا رديس جمانربل فافشلا ذيفنتلا يف
يتلا حلاصلإا ةدنجلأ ةموكحلا ذيفنت ىدم يف اذه ةسايسلا صخلم رظني

مايقلا للاخ نم .اهتاقافخإو اهتازاجنإ نع اهغلابإو٣-سيراب رمتؤم يف اهب تدهعت
حلاصلإا ةطّخ ذيفنت ةلاحل ةرشع ىدحلإا ةيلحرملا ريراقتلا عيمج ضرعتسن ،كلذب
يرجن.9٠٠٢ لوّلأا نوناكو7٠٠٢ يناثلا نوناك نيب ةيلاملا ةرازو اهتردصأ يتلّا
،اهذيفنتب تدعو يتلّا ةيّحلاصلإا تاءارجلإل ةموكحلا ذيفنت ىدمل اًيمّك اًمييقت
اذه فدهيو .هدصرو مدّقتلا نع غلابلإا لاجم يف ةموكحلا لّجس ضرعتسنو
يتلّا تاءارجلإا ىلع ،يندملا عمتجملاو،ةموكحلاو ،نيحناملا علاطإ ىلإ صخّلملا
 .ةيضاملا ءاطخلأا راركت يدافتل اهذاختّا يغبني

3-سيراب نع ةعيرس ةحمل
ىلإ اًحنام اًدلب٨٣ ،7٠٠٢ يناثلا نوناك5٢ يف دقِعُ يذلّا ،٣-سيراب رمتؤم عمج

امب اهعيمج تدهّعت ،ةيّلودلاو ةيّميلقلإا تاسسؤملا نم ةحنام تاهج عبس بناج
،لباقملا يف١.مويلا ىلإ اهنم٠5% وحن فرص مّت ،رلاود رايلم6،7 هعومجم
يسسّؤملا حلاصلإا نيب حوار قاطنلا عساو يحلاصإ جمانربب ةموكحلا تمزتلا
،يدعاقتلا ماظنلا حلاصإو ،ةيّلاملا عاضولأا حيحصتو ،ةصخصخلا ليبق نم حومطلا
نم فدهلا لثّمتو .ةيّرادلإا تاءارجلإاو ةيّجيتارتسلاا قئاثولا عضو ىلإ لاًوصو
حلاصلإا دامتعاو ،تاداريلإا زيزعتو ،ماعلا نيدلا ءبع فيفخت يف تاحلاصلإا هذه
تاردقلا نيسحت ىلع يحلاصلإا جمانربلا زكّر املّق ،نكلو .وّمنلل معادلا يلكيهلا

1
لودلا ددع نّأ ىلإ ةراشلإا ردجت
ترضح يتلّا تاسّسؤملاو
ريراقتلا يف نيابتم رمتؤملا
ةقيثولا نمض ىتّحو ةفلتخملا
ام نّإف ،كلذ ىلإ .انًايحأ اهسفن
اهب تدهعّت غلابم نم درو
ةيّلحرملا ريراقتلا يف نادلبلا
ةقيثو يف جَرِدأُ ام عم نيابتي
نم ديدعلل ةبسنلاب رمتؤملا
تاضقانتلا هذه يشتو .نادلبلا
نع غلابلإل ةينّدتملا ةيعونلاب
 .اًقحلا نيّبنس امك ،مدّقتلا



 .ةيّحصلا ةياعرلاو يعامتجلاا نامضلا ليبق نم ،ةيّعامتجلاا تاعاطقلا يف
تمِّسقُ يتلّا تاءارجلإا نم7١١ ،اهل يلحرم ريرقت لوّأ يف ةموكحلا تدروأو

حيحصت جمانرب نم لولأا مسقلا لكّشتو .لخدتلل تلااجم عستو نيمسق ىلإ
جتانلا يلامجإ ىلإ نيدلا لدّعم‘ عضوو’نيدلا ةيّمانيد‘ سكع ىلإ فدهي يلام
تازفّحم ميدقتو ،ةعوفدملا دئاوفلا ضفخ للاخ نم يعجارت رٍاسم ىلع’يلّحملا

عاضولأا طبض جمانرب نمّضتيو٢.’[اذك] ةجتنملا صاخلا عاطقلا تارامثتسلا ةيّوق
ةبيرضلا) ةيّبيرضلا تادايزلا ليبق نم ،تادراولاو تاقفنلاب لصتّت ريبادت ةيّلاملا
مسقلا امّأ .نانبل ءابرهك ىلإ تلايوحتلا ضفخ وأ (صاخ لكشب ةفاضملا ةميقلا ىلع
تاءارجلإا :لخدتلل تلااجم عبس يف’يلكيهلا حلاصلإا ريبادت’ـب لثّمت دقف يناثلا
،يعامتجلاا عاطقلا حلاصإو ،ةصخصخلا جماربو ،نيدلا ةرادإو ،ةيّلكيهلا ةيّلاملا
،وّمنلل معادلا يلكيهلا حلاصلإاو ،يدعاقتلا  ماظنلاو يعامتجلاا نامضلا حلاصإو
 .دصرلاو ذيفنتلاو ،جمانربلا ىلع فارشلإاو

 جمانربلا بلص يف ةيّلاملا تاحلاصلإا
ةيّلاملا ريبادتلا نّأ حضّتي ،تاعاطقلا بسحب حلاصلإا تاءارجإ عيزوت ةعجارم دنع
ةيّحلاصلإا دونبلا لمجم نم%55 نّأ نيح يفو .(١ مسرلا) جمانربلا بلص يف يه
،ةًعمتجم’يعامتجلاا عاطقلا تاحلاصإ‘ ةفّاك نّإف ،ةصخصخلاو ةيّلاملا ريبادتلا جلاعي
تاشاعملا ىلإ لاًوصو ةيّحصلا ةياعرلا نم أدبت يتلّا ةيّحلاصلإا دونبلا لمشي امب
 .ةيّحلاصلإا دونبلا عومجم نم%٠٢ وحن لكّشت ،ميلعتلاو ةيّدعاقتلا

١ مسرلا

ةئفلا بسحب ةيّحلاصلإا دونبلل يلامجلإا ددعلا

٣ ةكسامتمغلابإ ةيّلآ عضول :’رديس‘ رمتؤم

2
.9١ص ،لولأا يلحرملا ريرقتلا

.لوّلأا يّلحرملا ريرقتلا ،ةيّلاملا ةرازوردصملا

قافنلإا تاءارجإ
%5

تادراولا تاءارجإ
%01

ةصخصخلا جمانرب
%41

عاطقلا تاحلاصإ
يعامتجلاا

%61

نامضلا حلاصإ
ماظنو يعامتجلاا
ةيدعاقتلا تاشاعملا

%4

ةيلكيهلا تاحلاصلإا
وّمنلل ةمعادلا

%42

هدصرو هذيفنتو جمانربلا ىلع فارشلإا
%1

ةيّلاملا تاءارجلإا
ةيّلكيهلا

%12
نيدلا ةرادإ

%5
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حاجن نأحضتّي ،رشع دحلأا ريراقتلا يف حلاصلإا دونب نم دنب لك ةلاح عبّتت دنع
مّت ام نّأو يحلاصلإا لاجملا بسحب اًتوافتمو اًدودحم ناك يحلاصلإا جمانربلا
.(٢ مسرلا) اًدنب7١١ لصأ نم6٢ -يحلاصلإا جمانربلا عبر نم لّقأ لكّشي هذيفنت
 .9٠٠٢ لوّلأا نوناك ىتّح لمكتستُ مل اهنّكل ،ابًيرقت دونبلا ثلث وحن قلطأُ دقو

٢ مسرلا
يف ةذفنملا ريغ تاحلاصلإاو ،تقلطأُ يتلّا تاحلاصلإاو ،ةذفّنملا تاحلاصلإا ةصّح
يحلاصلإا3-سيراب جمانرب

زيزعت اهنم اميّسلاو ،ةيّلاملا ريبادتلاب اًحاجن رثكلأا ةيّحلاصلإا تلااجملا لصتّت
بئارضلا ةيابج ميظنت ةداعإ نم لاًثم ةموكحلا تنكّمت دقف .(٣ مسرلا) تاداريلإا

نيسحتو ةعباتلا تادحولا يف ةدوجوم ىرخأ زيزعتو ةديدج تامدخ قلاطإ للاخ نم
ةصخصخلاب ةلصتّملا تاحلاصلإا ذيفنت يف تلشف ةموكحلا نّأ لاّإ .تاداريلإا ةيابج
مظعم نّلأ،يعامتجلاا عاطقلا يف اًـيّبسن ربكأ اًحاجن ةموكحلا تققّحو .نيدلا ةرادإ وأ

ريراقتلا ةغايص نيب حوارتت يهو ،اًـيّبسن ىندأ هيف ةيّحلاصلإا تاءارجلإا تابلّطتم
٣.سانلا هافر ىلع رشابم لكشب رثّؤت املّقو ،ناجللا ليكشتو

جمانربلا ىلع فارشلإاب ةلصلا تاذ ديحولا يحلاصلإا دنبلا نّأ وه مّهلأا نّكل
نم فلّأتت’فارشإ ةنجل‘ ءاشنإ ىلإ حلاصلإا اذه ىعس دقو .قبّطيُ مل هدصرو
ىلع فارشلإل ةيّساسلأا ةحناملا تاهجلاو ةيّموكحلا تاسسؤملا نع نيلثّمم‘
4.’جمانربلل ةفلتخملا تاءارجلإل مئلاملا دصرلا نامضلو ةحرتقملا تاحلاصلإا ذيفنت

فارشلإا نمضت يتلّا تاءارجلإا ذيفنت يف سعاقتلا نّإف ،يلي اميف نيّبنس امكو
نم دّح دق ةيّجراخلا ةحناملا تاهجلا كارشإ للاخ نم اميسلا عورشملا ىلع
 .ةلءاسملا عييمت ةموكحلل حاتأو ةيّفافشلا

100% 90% 80% 70% 60% 50% 40% 30% 20% 10% 0%

.ةقحلالا ةيلحرملا ريراقتلاو لولأا يلحرملا ريرقتلا يف يحلاصلإا جمانربلا ساسأ ىلع بستحمُردصملا

تاءارجإ لاهقُلاطإ مّتلمِكتُسا

3
لصّفم ضارعتسا ىلع علاطلإل
ةيّسسّؤملا تابلّطتملا نع
رظنأ ،ةيّحلاصلإا٣-سيراب ةطّخل

نع رداصلا ةسايسلا صخّلم
:تاسايسلل ينانبللا زكرملا
:margorP mrofeR ERDEC‘
.’III siraP morf gninraeL

4
.4٢ص ،لوّلأا يلحرملا ريرقتلا
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 غلابلإا نم دعبأ
نامضل نييّرورض حلاصلإا يف لصاحلا مدّقتلل نيلماشلا دصرلاو غلابلإا ربتعي
غلابلإا ديزي كلذبو .ينانبللا بعشلا هاجت امك يلودلا عمتجملا هاجت ةيفافشلا
.اهلشفو اهحاجن نطاوم نع ةموكحلا ةلءاسم ةيّناكمإ قاطن نم فافّشلاو قيقدلا
تاروّصت خيسرتل مدختسيُ نأ دودحملا وأ يئاقتنلاا غلابلإل نكمي ،لباقملا يفو
 .قافنلإا طامنأو ،عيراشملا ةيّكلمو ،تايّولولأاو ،مدّقتلا نأشب ةللّضم

نأشب ةلءاسملا تيتشتل ةموكحلا ديب ةًليسو غلابلإا لكّش ،٣-سيراب ةادغ
:اًيقابتساو لاًماش مدّقتلا نع غلابلإا ادب ،ةيادبلا يفف .اهعييمتو ةيّحلاصلإا تامازتللاا

ةدعاسمب ،رهشأ ةعبرأ ىلإ ةثلاث لّك اًديدج اًـيّلحرم اًريرقت ةيّلاملا ةرازو ترشن دقف
اهتمدّق يتلّا تادهّعتلا نم لك عبّتت متي ،ريراقتلا هذه يف .صاخ يراشتسا بتكم
تلااجم بسحب تاحلاصلإا ذيفنت ةلاح ىلإ ةًفاضإ ،اهفَرْص ةقيرطو ةحناملا نادلبلا
 .لخدتلا

هنّأب٣-سيراب رمتؤمل ةيّحلاصلإا تاءارجلإا نع غلابلإا فصو نكمي هنأ ريغ
ةيلحرم ريراقت دوجو نم مغرلا ىلعو .تلااحلا لضفأ يف ةيّجهنملا ىلإ رقتفي
.غلابلإا ةرتف دادتما ىلع ةيّحلاصلإا دوهجلا ةلاح عبّتت بعصي ،ةرتاوتمو ةعسّوم
ةفنّصملاو ةجردملا ةيّحلاصلإا تامازتللاا لوّلأا يلحرملا ريرقتلا سكعي نيح يفف
ةيّحلاصلإا دونبلا نم لّك مدّقت ةيلاتلا ريراقتلا حرشت لا ،لخدتلا تلااجم بسحب

،ةحجانلا ةيّحلاصلإا تلااجملا ىلع يئاقتنا لكشب زكّرت لب ،يجهنم لكشب هذه
 .لوطأ ةيّنمز ةدّم اهترولب وأ اهذيفنت قرغتسي يتلّا كلت ىلع امك

٣ مسرلا

  يحلاصلإا لاجملا بسحب تاحلاصلإا ةلاح

30            25            20          15           10           5           0

قافنلإا تاءارجإ

تاداريلإا تاءارجإ

ةيّلكيهلا ةيّلاملا تاءارجلإا

نيدلا ةرادإ

ةصخصخلا جمانرب

يعامتجلاا عاطقلا تاحلاصإ

يعامتجلاا نامضلا حلاصإ
دعاقتلا ماظنو

ةيّلكيهلا تاحلاصلإا
وّمنلل ةمعادلا

جمانربلا ىلع فارشلإا
هدصرو هذيفنتو

تاءارجإ لاهقُلاطإ مّتلمِكتُسا
3 -سيراب رمتؤم ريراقت ،ةيلاملا ةرازوردصملا



مّت ،نيتنسلا ةرتف للاخ ذفّنيُ مل ءًارجإ نيعستو دحاو لصأ نم ،هنأ عقاولاو
تاءارجلإا نيب نمو .يئاهنلا ريرقتلا يف  مهنم نيرشعو دحاو عبّتت نع علابلإا
ملو ،يناثلا يلحرملا ريرقتلا يف نيثلاثو ةعبس لافغإ مّت ،ةيقبتملا نيعبسلا
ءاشنإب لثمت تاءارجلإا هذه دحأ .(4 مسرلا) ةيلاتلا ريراقتلا يف ءيش يّأ اهنم ركذيُ
ةيلمع نمضت نأ اهب ضرتفيُ ناك ،ءارزولا سلجم سيئر ةياعر تحت’فارشإ ةنجل‘

دونبلا عيمج نّإف ،كلذ ىلإ .يحلاصلإا جمانربلا دصرو ةباقرمل ةيكراشتو ةلماش
فصن وحنو ،دعاقتلا ماظن حلاصإبو يعامتجلاا نامضلاب لصتّت يتلّا ةيّحلاصلإا
 .ةيّلوّلأا ةقيثولا دامتعا بقع تطقِسأُ ،ةصخصخلا جمانربب ةلصتّملا تادهّعتلا

يف اًـيّجيردت اهركذ نع لفغأ دقف ةيقّبتملا نيثلاثلاو ةثلاثلا تاءارجلإا امّأ
ةعبرأ تطقِسأُ .ثلاثلا ريرقتلا نم اًءدب غلابلإاب ةلومشملا ةرتفلا للاخ ريراقتلا
ىرخأ تاءارجإ ةثلاث طاقسا مّت مّث ،ثلاثلا يلحرملا ريرقتلا رودص دنع ىرخأ تاءارجإ

،نماثلا يلحرملا ريرقتلا يف نيرخآ نيءارجإف،سداسلاو سماخلا نيريرقلا يف
رشاعلا ريرقتلا لفغأو ،تاءارجلإا نم ةتس ركذ نع عساتلا ريرقتلا مجحأ نيح يف
 .تاءارجلإا نم رشع ينثا رشع يداحلا ريرقتلا لفغأو امك تاءارجلإا نمةثلاث

يف ةدراولا ةيّساسلأا دونبلا نم ريبكلا ددعلا اذه نع غلابلإا لامهإ سكعي
يحلاصلإا جمانربلا ذيفنتب ةموكحلا ىدل ينّدتملا مازتللاا ىوتسم يحلاصلإا جمانربلا
قلقلا ىلع يعامـتـجلاا عاـطـقـلا تاـحلاصإب ماـمـتـهلاا ةـلّـق ثعـبـتو .زـجاـن لـكشب
 .يحلاصلإا جمانربلا يف عاطقلا ليثمتل يبسنلا فعضلل اًرظن ديدشلا

4 مسرلا

ةيّلحرملا ريراقتلا نم لّك يف تطقِسأُ يتلّا ةذفّنملا ريغ ةيّحلاصلإا دونبلا ددع
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.3-سيراب رمتؤم ريراقت ،ةيلاملا ةرازوردصملا

ةيلحرملا ريراقتلا

(ةمكارتم) غلابلإا نم ةطقسملا ةذفنملا ريغ حلاصلإا دونب اهنع غلّبملا ةذفنملا ريغ حلاصلإا دونب
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ةماعلا تاسايسلاتايصوت
ىلإ نييّلودلا نيحناملاو روهمجلا ةيانع هيجوتل لاًيبس دصرلاو غلابلإا لكّشي

لصتّملا غلابلإا نّأ صخّلملا اذه نيّبيو .ةيّموكحلا ةطخلل ةيتاؤملا تاروّطتلا
ام ،ةيّجهنم يّلأ رقتفا دقو ،ةيّئاقتنلاا يف ةًياغ ناك يحلاصلإا٣-سيراب جمانربب
ةطّخلا نم٢٢% ذيفنت يف ىوس حجنت مل ةموكحلا نّأ نيح يفو .لاًلّضم هلعج
تلااجملا ىلع ىوس ءوضلا ةيّلحرملا ريراقتلا قِلت مل ،9٠٠٢ ماعلا لولحب ةيّحلاصلاا
.اهتلمهأو مدّقت يّأ تققّح املّق يتلّا تلااجملا تلفغأ امك ،اًـيّبسن ةحجانلا ةيّحلاصلإا
اهركذ ىلع تَؤي ملو ةمولعم ريغ ذفّنتُ مل يتلّا دونبلا هذه نم٠4% وحن لازتلاو
عمتجملا فرص دقف ،كلذ نم مغرلا ىلعو .ةيلاتتملا ةيّلحرملا ريراقتلا نم يّأ يف
 .ةيّلحرملا ريراقتلا هررّبت ام عم بسانتي لا امب لاوملأا نم يلودلا

ءافيلإا ةهجل ةموكحلا بناج نم مازتللاا وأ ةردقلا ةيّدودحم ماقرلأا هذه سكعت
دّب لا ،رديس رمتؤم حاجن صرف ميظعت ةيغبو .يحلاصإ جمانرب بجومب اهتامازتلاب
تامهاسملل ةيّلودلا ةحناملا تاهجلا ميدقت ريربتل يسايسلا طغضلا ةلصاوم نم
 .ةياغلا هذه غولبل ةيّساسأ ةًليسو فافّشلا غلابلإا لكّشيو .ةديدج ةًرّم

ةيفافشلا ةدايز ىلإ نافدهت نيتيتاسايس نيتيصوتب صخّلملا اذه متتخيو
 .يحلاصلإا جمانربلا حاجن صرف ززّعي امب ،ةموكحلا ىدل ةلءاسملاو

 رمتؤملا تايّقافتا يف يّجهنملا غلابلإاططخ جاردإ
مستّا دق٣-سيراب جمانربل ةيّلحرملا ريراقتلا ىلع يّلودلا فارشلإا نأ ودبي
ةدقّعملا ةيّحلاصلإا دونبلا عبتت هاجتّاب عفدي نأ هنأش نم ناك هنّأ اًملع ،ةيّدودحملاب
نم ناكو .فارشلإا ةنجل ليكشت يف قافخلإا نم حضتّي امك ،ةقّدلا نم ديزمب
،نييّساسلأا نيحناملا نع نيلثّمم عم ةموكحلا سيئر ةنجللا هذه سأرتي نأ ضرتفملا

بايغ لهّس دقو .ةحرتقملا تاحلاصلإا ذيفنت ىلع فارشلإا ىلع دعاسيل ناك ام
ةلءاسملا عييمتل ةليسوك غلابلإا يف ةيّئاقتنلااو ةقّدلا مدع ةيّباقرلا ةئيهلا هذه لثم
   .ةدودحملا تاحاجنلا ضعبل جيورتلا يف ةغلابمللو ةدقّعملاتاحلاصلإا نأشب

دّحب رمتؤملا ةيقافتا نم اًءزج ةلماشلاو ةيّجهنملا غلابلإا ةطّخ لكّشت نأ بجيو
ةرولب ،ةلّقتسملا ةيّلحملا تاهجلا ىلع امك ،ةحناملا نادلبلا ىلع نيّعتيو .هتاذ
قلطنت مل وأ ققّحتت مل يتلّا ةيّحلاصلإا دونبلا نع ريرقتلا طرتشي غلابلإل ططخم
،يندملا عمتجملل امك ،ةحناملا نادلبلل نكمي ،ةقيرطلا هذهبو .هيلع رارصلإاو ،دعب
وأ ،اهريصقت نع ةددّحم تارازوو تاسسؤم ةلءاسمو يسايسلا طغضلا ةسرامم
 .اهزيكرت فارحنا نع

غلابلإا يف نييّلودلا ةكراشملاو فارشلإا ةدايز
.حلاصلإا ةيّلمع ىلع فارشلإاب مامتها يّأ ىدبأ املّق يلودلا عمتجملا نّأ نيّبتي
،9٠٠٢ لوّلأا نوناك يف ةيّلحرملا ريراقتلا دادعإ نع لاًثم ةيّلاملا ةرازو تفقّوت دقو
يفو .١١٠٢ ىتّح دّتمت يتلاو ذيفنتلل ةيّنمزلا رطلأا تددح  ةيّلوّلأا ةقيثولا نّأ مغر
مّت يتلّا ةيّحلاصلإا دونبلا لمجم نم٢٢% وحن ذيفنت ةموكحلا تعاطتسا نيح
.هتادهّعت عومجم فصن نم رثكأ يلودلا عمتجملا فرص دقف ،ةيادبلا يف اهب دهّعتلا
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رفّوت مدعب ةبسانم نم رثكأ يف غلابلإاب ةيّنعملا قرفلا ترّقأ دقف ،كلذ مغرو
فعض نع مّني ام ،نيحناملا لبق نم تادهّعتلا فرص نأشب5ةزجانلا تامولعملا
.ةموكحلاو ،ةحناملا نادلبلاو ،غلابلإا قرف نيب طباورلا

مدقتلا دصرل ةيّسسّؤملا تاردقلا ريفوت ةحناملا ةيّلودلا تاهجلا ىلع نيعتي
.ةيّفافشلا نامضو ةيّكلملا زيزعت لجأ نم ةيحلاصلإا تامازتللال ةبسنلاب زرحملا
ةيّلكيهلا تاحلاصلإا لامكتسا لباقم لاّإ مهتادهّعت فرص نيحناملل يغبني لاو
 .بعشلا ىلع ةعفنملاب دوعت يتلّا

ةماعلا ةسايسلا صخلم لوح
وه ةماعلا ةسايسلا صخلم
لكشب ردصت ةريصق ةروشنم
ينانبللا زكرملا نع مظتنم
عيضاوم للحت تاساردلل

ةيعامتجاو ةيداصتقاو ةيسايس
يف تايصوت مدقتو ةيساسأ
ةحيرشل ةماعلا تاسايسلا
رارقلا عانص نم ةعساو
.ماع هجوب روهمجلاو

تاساردلل ينانبللا زكرملا لوح
ينانبللا زكرملا سسأت
وه .9٨9١ ماع يف تاساردلل

،توريب يف هرقم ثاحبلأل زكرم
ةدياحمو ةلقتسم هترادإ

ةرصانمو جاتنإ هتمهم ،اًيسايس
ىلإ ىعست يتلا تاسايسلا
يف ديشرلا مكحلا نيسحت
،ةيزكرملالا لثم تلااجم
ةيلاملاو ،ةيداصتقلاا ةيمنتلاو
.زاغلاو طفنلاو ةماعلا

انب لاصتلإل
تاساردلل ينانبللا زكرملا
رشاعلا قباطلا ،تاداسلا جرب

نويل عراش ،55-5١٢ .ب.ص
نانبل ،توريب سأر

+ ١٠٣997١١69 :ت
+ ٢٠٣997١١69 :ف

info@lcps-lebanon.org
www.lcps-lebanon.org

LCPS
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